



## Referat Tilgængelighedsrådsmøde - opdateret

18.12.2025

Side 1 af 6

Dato: tirsdag den 16.12.2025 Kl. 13.30 – 16.30 Rådhuset lokale 391.

### Deltagere:

Formand Polly Dutschke (M, Byrådet)  
Næstformand Mogens Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland),  
Jørgen Bak (Dansk Blindesamfund),  
Poul Granslev (PTU, Ulykkes-og patientforeningen),  
Per Thoft Kærsgaard (MTM, Byrum),  
Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid),  
Rie Ollendorff (MTM, Byrum).

### TEKNIK OG MILJØ

Byrum  
Aarhus Kommune

**Afbud:** Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap),

**Gæster:** Anja Bergman Thuesen, Rådmandssekretariatet, Team Jura

### Vejanlæg

Karen Blixens Boulevard 7  
8220 Brabrand

e-mail:  
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:  
Rie Ollendorff

## Referat

### 1. Julefrokost

### 2. Godkendelse af dagsorden og referat

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed godkendt.

### 3. Kommissorium og udpegning af nye medlemmer

#### Dagsorden:

Byrådet kommer til at tage stilling til Tilgængelighedsrådet på Byrådsmødet d. 4. marts 2026.

Det kommer til at omfatte en revision af Tilgængelighedsrådets kommissorium og en udpegning af medlemmer fra handicaporganisationerne og medlemmerne af magistratsafdelingerne for perioden 2026-2029.

På mødet får Tilgængelighedsrådet mulighed for at komme med eventuelle bemærkninger til udkastet til nyt kommissorium.

Mail samt bilag er sendt ud til rådet d. 11.11.2025 så der er god tid til forbedelse.

Handicaprådet har kommissoriet til kommentering d. 11. december. Deres bemærkninger fremsendes inden mødet.

#### På mødet:

Kommissoriet og Handicaprådets høringssvar blev drøftet. Følgende ønsker til ændringer blev aftalt:



18.12.2025  
Side 2 af 6

### Beslutning:

Det er aftalt på mødet at følgende ændringer ønskes i kommissoriet:

- Afsnit **1.4 Puljer** tilrettes således, at det udelukkende fremgår, at: *Der er løbende puljer som skal anvendes inden for tilgængelighedsområdet. Puljerne er administreret af Magistratsafdelingen for Teknik og Miljø.* Hermed anbefaler Handicaprådet derfor også, at Ad 1) og Ad 2) i afsnittet fjernes. Punktet som beskrevet i det fremsendte kommissorium nævnes dog i indstillingen til orientering for Byrådet
- Afsnit **1.5 Interessenter** udgår
- Afsnit **3.2. Medlemmer** ændres således, at magistratsafdelingerne udpeger tre repræsentanter på ledelsesniveau fra hver af magistratsafdelingerne for Teknik og Miljø, Kultur og Borgerservice samt Sociale Forhold og Beskæftigelse samt en repræsentant fra Aarhus Ejendomme, med indsigt i forhold til relevans for tilgængelighed og universelt design. Repræsentanterne har ikke stemmeret, men har møderet og taleret samt ret til at få tilføjet bemærkninger i mødereferater og udtalelser fra Tilgængelighedsrådet. En tilgængelighedskonsulent fra Teknik og Miljø deltager på alle møder uden stemmeret.

Mogens sender navne på de udpegede suppleanter fra DH senest mandag d. 22. december (inden kl. 12). Der er enighed om at tre suppleanter er nok, idet de indstilles i en numerisk rækkefølge og er ikke tilknyttet et bestemt medlem i Tilgængelighedsrådet. Suppleanten tiltræder først ved varigt 'forfald'.

## 4. Nye medlemmer til rådet 2026-2029

### På mødet:

Følgende medlemmer af rådet er indstillet af Handicaporganisationerne for perioden 2026-2029.

- **Jørgen Bak** fra Dansk Blindesamfund
- **Antoniëtt Vebel Pharao** fra Muskelsvindfonden og SUMH (Sammenlutning af unge med handicap)
- **Flemming Hintze Thisted** fra Høreforeningen Aarhus lokalafdeling
- **Mogens Toustrup** fra Lev Århus

Følgende medlemmer af rådet er indstillet af magistratsafdelingerne for perioden 2026-2029.

- **Per Thoft Kærsgaard**, Afdelingsleder, Vejanlæg, MTM
- **Jeppe Lynggaard Iversen**, Centerchef for center for autismitilbud til voksne, Voksen, Job og Handicap – Sociale Forhold og Beskæftigelse.



- **Morten Pedersen**, Sektionsleder, Sport og Fritid, Kultur og Borgerservice.

18.12.2025  
Side 3 af 6

#### **Efter mødet:**

Valg af byrådsmedlem bliver i starten af næste år, når "udvalg for besættelse af udvalg" mødes den 14. januar 2026.

### **5. Ansøgninger Tilgængelighedspuljemidler**

Der er indkommet følgende ansøgninger til Tilgængelighedspuljen. På mødet skal der tages stilling til om midlerne skal bevilges.

Bilag 'Bevilling ansøgningsmidler' er vedlagt så vi kan se hvor mange midler der er bevilget i 2025.

1. Kultur og Borgerservice
  - a. **100.000 kr.** Borgerservice i Aarhus kommune har siden 2020 gjort sig gode erfaringer med chatbot kanalen, men nu ønsker vi at udvide tilgængeligheden for byens borgere yderligere med voice teknologien. Projektet ønsker at inkludere de borgere, der har sværere ved at begå sig digitalt end flertallet med ønsket om, at alle fortsat kan have lige muligheder og adgang til samfundets væsentligste instanser. Formålet med projektet er at højne graden af digital inklusion i Borgerservice via ny inkluderende teknologi, specifikt voice teknologien.
  - b. Midler skal dække følgende aktiviteter i projektet: - Udvikling af samtaleflows til use cases. - Test hos målgruppen.

**Beslutning:** Tilgængelighedsrådet har besluttet at bevilge midler til projektet. I svaret til ansøger skal det fremgå, at Tilgængelighedsrådet ønsker at medvirke i projektet med brugerrepræsentanter for Tilgængelighedsrådet.

2. Vejanlæg, Teknik og Miljø. NørreBlvd Kirkegårdsvej **NØ**.
  - a. Anlægsoverslag inkl. rådgiverhonorar. **62.500 kr.**
  - b. I forbindelse med eksisterende projekt - Nørre Blvd., Klimatilpasning. Der er ønske om også at lave tilgængelighed på de to tilbageværende hjørner i krydset: I dette tilfælde det nordøstligt krydshjørne.

**Beslutning:** Tilgængelighedsrådet har besluttet at bevilge midler til projektet.

3. Vejanlæg, Teknik og Miljø. NørreBlvd Kirkegårdsvej **SØ**
  - a. Anlægsoverslag inkl. rådgiverhonorar. **65.000 kr.**
  - b. I forbindelse med eksisterende projekt - Nørre Blvd., Klimatilpasning. Der er ønske om også at lave tilgængelighed på



de to tilbageværende hjørner i krydset: I dette tilfælde det sydøstligt krydshjørne.

18.12.2025  
Side 4 af 6

**Beslutning:** Tilgængelighedsrådet har besluttet at bevilge midler til projektet.

4. Vejanlæg, Teknik og Miljø. NørreBlvd Kirkegårdsvej. **Signaler**
  - a. Anlægoverslag på tilgængelighed på hjørner inkl. rådgiverhonorar: **97.500 kr.**
  - b. Etablering af 2 lave trykstandere: 30.000 kr. Etablering af 1 lav trykstander: 7.500 kr. Flytning af 2 eksisterende master (1 normal, 1 lav): 60.000 kr.

**Beslutning:** Tilgængelighedsrådet har besluttet at bevilge midler til projektet under forudsætning af at ansøger kan redegøres for at ikke er en standard procedure fra ITS-afdeling at opsætte signaler når der etableres tilgængelighed i kryds.

5. Badbro, (Tilgængelighedsrådet? / Polly Dutschke)
  - a. Etablering af tilgængelig badebro **250.000 kr.**
  - b. Denne ansøgning indsendes af Tilgængelighedsrådet med henblik på at etablere en handicapvenlig badebro ved Tangkrogen / Strandvejen, således at borgere i kørestol og borgere med nedsat mobilitet får mulighed for at bade på lige vilkår med andre borgere.

**På mødet:**

På mødet blev ansøgningen diskuteret.

Jørgen pointerede at det ikke er Tilgængelighedsrådet der er ansøger.

Per satte spørgsmålstegn ved om det ansøgte beløb rækker til hele anlægget? Kan det lade sig gøre i virkeligheden? Hvad med strandbeskyttelseslinje mm? Og der vil blive stillet krav om en VVM-screening,

Og Mogens meddelte at der indtil videre kun er 100.000 kr. i den pulje der kan ansøges.

**Beslutning:** Tilgængelighedsrådet bevilger ikke midler til projektet. Ansøger kan sende en ny ansøgning når / hvis der kommer flere midler i puljen.

6. Anemoneruter i Møllerup
  - a. Ansøgt om 35.000 kr. Prisen er blevet højere. Rie orienterer.

**På mødet**



Grønne området ansøgte i november 2024 om op til 75.000 kr. til opgradering af udpegede Anemoneruter i Skovene. Indtil videre er der anvendt 35.000 kr. hvorfor Grønne Områder spørger om det er ok at fortsætte i 2026 med at opgradere Anemoneruterne og anvende restbeløbet ((40.000 kr.) hertil.

18.12.2025  
Side 5 af 6

**Beslutning:** Tilgængelighedsrådet svarer ja til at de resterende beløb kan bruges i 2026.

Formandskabet anbefaler ligeledes at puljemidlerne fremadrettet opdeles i to puljer, så der kan søges 100.000 kr. til mindre projekter og 250.000 kr. til lidt større projekter.

**Beslutning:** Det er op til det nyetablerede tilgængelighedsråd at beslutte hvorvidt beløbet skal øges. Punktet skal medtages et af det første tilgængelighedsrådsmøder i 2026.

## 6. Pause

## 7. Årsplan

Udkast til Årsplan 2026. Datoer fastsættes efter nye medlemmer af rådet er valgt, herunder medlem af byrådet.

## 8. Status på projekter

Orientering ved Rie – status.

Der er:

- 11 projekter i pipeline (forvarslet men ikke sat i gang).
- 49 projekter i gang (derudover 9 delprojekter)
- 17 afsluttede projekter

Indkomne projekter siden sidst:

- Wayfinding projekt Vorrevangskolen.
- It-test deltag.aarhus.dk

På mødet.

Rie gennemgik status på projekter.



## 9. Evt

18.12.2025

Side 6 af 6

9.1 Jørgen havde et spørgsmål til Per i forbindelse med Generationernes Hus. Birthe Rerup har udtalt at hun sammen med Ronny og Basse etablerer tilgængelighed på Aarhus Ø. Jørgen spørger om der er fagfolk involveret? Per svarer at der er fagfolk med og at det kun drejer sig om etablering af én eller to asfaltrammer i nærheden af Generationernes hus for at skabe bedre tilgængelighed, andet er der ikke tale om.

9.2 Polly spørger Tilgængelighedsrådet om vi nok opmærksomme på de unge med funktionsnedsættelse f.eks. i forhold til festivaler, tilgængelige toiletter mm.

Polly opfordrer til at rådet bør være tydelige ift. hvad rådet står for? Og spørger om vi gør det vi skal? Polly ønsker at der kommunikeres mere ud til borgerne om de projekter tilgængelighedsrådet er involveret i, så borgerne kan se at der sker noget.

Mogens svarer at vi er glade for at Antoniett fra SUMH er indstillet som medlem af rådet, for hun er én af de unge, og måske er hun interesseret i at reklamere for tilgængelighedsrådets arbejde på de sociale medier hvor de unge er.

Jørgen er enig at vi måske kan vi være bedre til at kommunikere, vi kan dog kun deltage i de projekter vi bliver inviteret til.

Morten foreslår at inddrage kommunikationsafdelingen så vi kan få udbredt de gode historier, herunder tale om hvad tilgængelighedsrådet står for og udretter i medier som de unge benytter.

## Bilag:

- Referat fra tilgængelighedsrådsmødet 21.10.2025
- Mail 20251111. § 17, stk. 4-udvalg og Kommissorium Tilgængelighedsrådet
- Bilag 1. Kommissorium Tilgængelighedsråd 2025\_UDKAST2
- Bilag 2. Overblik over ændringer i kommissoriet
- Handicaprådets høringssvar vedr. kommissorium for Tilgængelighedsrådet
- Ansøgning til tilgængelighedspuljen\_ Muni voice
- Tilgængelighedspuljen NørreBlvd Kirkegårdsvej NØ
- Tilgængelighedspuljen NørreBlvd Kirkegårdsvej SØ
- Tilgængelighedspuljen NørreBlvd Kirkegårdsvej Signaler
- 20251121\_Bevilling ansøgningsmidler
- Årsplan 2026 UDKAST

## Næste Tilgængelighedsrådsmøde:

Dato: torsdag d. 5.marts.2026.